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DAMES EN HEREN,

In haar vergadering van 10 december 1998 heeft de
Commissie voor Financiën en Begroting het Boek
van het Rekenhof, 10e boek met opmerkingen en
informatie voorgelegd aan het Vlaams Parlement,
(Parl. St. Vl. P. 1998-99, nr. 1) besproken.

1. Inleiding door mevrouw Annie Duroi-Vanhel-
mont, raadsheer bij het Rekenhof

Mevrouw Annie Duroi-Vanhelmont staat erop bij
de voorstelling van het 10e Boek van het Rekenhof
dat wordt voorgelegd aan het Vlaams Parlement te
wijzen op de belangrijke redactionele vernieuwing
van het Boek van het Rekenhof. Door de invoe-
ging van het verslag over de algemene rekening
heeft het Boek van het Rekenhof een nieuwe
structuur.

Voor het eerst in de geschiedenis van het Vlaams
Parlement werd immers een eindrekening van de
begroting, deze van het jaar 1997, binnen de wette-
lijke termijn aan het Rekenhof voorgelegd. De
interpellatie van de heer Stefaan Platteau in 1996
in de Commissie voor Financiën en Begroting
betreffende de grote achterstand inzake de eindre-
keningen heeft het begin gevormd van een grote
inhaaloperatie die uiteindelijk tot het voornoemd
resultaat heeft geleid. Toen het Rekenhof voorzag
dat de eindrekening 1997 binnen de wettelijke ter-
mijn zou worden ingediend, heeft het Rekenhof
het Vlaams Parlement verzocht het jaarlijks rap-
port betreffende de voorafbeelding van de begro-
ting niet meer te moeten opstellen. Dit onder de
voorwaarde dat de informatie die vroeger in het
jaarlijks rapport betreffende de voorafbeelding van
de begroting werd meegedeeld, in het Boek van
het Rekenhof zou worden opgenomen met name
in het hoofdstuk over het verslag over de algemene
rekening (in dit geval 1997). Met dat verschil dat
het Rekenhof nu commentaar verstrekt bij de
definitieve cijfers en niet meer bij de voorlopige
cijfers zoals bij de voorafbeeldingen over de begro-
ting.

In de inleiding van het Boek van het Rekenhof
wordt behalve aan de nieuwe redactionele optie
ook aandacht besteed aan de wijzigingen van de
controlebevoegdheden van het Rekenhof. Zo heeft
de wet van 25 juni 1997 tot wijziging van de provin-
ciewet de bevoegdheid van het Rekenhof tot con-
trole van de provinciale ontvangsten en uitgaven
beperkt tot het afsluiten van de rekeningen van de

provincieontvanger, de bijzondere ontvangers, de
provinciale rekenplichtigen over gelden en over
waren en de rekenplichtigen van de traditionele
provinciebedrijven. Ten aanzien van hun verant-
woordelijkheid behoudt het Rekenhof ook zijn
rechtsprekende bevoegheid. De nieuwe wet voor-
ziet niet meer in de tussenkomsten van het Reken-
hof bij de rekeningaflegging aan de provincieraad
door de bestendige deputatie, noch in de voorleg-
ging van de bevelschriften tot betaling aan het
voorafgaand visum van het Rekenhof.

De heer John Taylor vraagt of de schrapping van
een deel van de controlebevoegdheden van het
Rekenhof op de provincies is vervangen door een
andere controle ?

Mevrouw Annie Duroi-Vanhelmont antwoordt
ontkennend. Het Rekenhof heeft zich hierover in
een brief aan de minister van Binnenlandse Zaken
beklaagd. Op deze brief is geen reactie gekomen.

Een tweede wijziging in de controlebevoegdheden
van het Rekenhof bracht de wet van 10 maart 1998
tot wijziging van de inrichtingswet van het Reken-
hof. Deze wet heeft het Rekenhof bevoegd
gemaakt a posteriori de goede besteding van de
rijksgelden te controleren, ook doelmatigheidson-
derzoek genoemd. Deze controle impliceert onder-
zoek naar de mate waarin de criteria zuinigheid,
doeltreffendheid en doelmatigheid zijn geëerbie-
digd.

Deel II van het Boek van het Rekenhof bevat het
verslag over de algemene rekening 1997. De kern-
cijfers voor het jaar 1997 zijn opgenomen in hoofd-
stuk 0 Kerncijfers 1997. De ontvangsten bedroegen
voor het jaar 1997 vanuit het standpunt van het
begrotingsresultaat op aanrekeningsbasis ; 553,39
miljard frank terwijl de uitgaven 548,98 miljard
frank bedroegen. Dit leidt tot een positief begro-
tingsresultaat van 4,4 miljard frank tegenover een
negatief begrotingsresultaat voor 1996 van 20,19
miljard frank. De ontvangsten stegen in 1997 met
8,7 % en de uitgaven met 3,7 %.

Het resultaat op kasbasis bedraagt voor 1997
574,14 miljard frank ontvangsten en 567,1 miljard
frank uitgaven. Dit leidt tot een kasoverschot van
7,05 miljard frank. Het kasresultaat voor het jaar
1996 had nog een kastekort ten belope van 24,17
miljard frank. Dit is een gevolg van een snellere
stijging van de ontvangsten, met namelijk 47,9 mil-
jard frank (9,1 % toename ten opzichte van 1996),
dan van de uitgaven (toename met 16,7 miljard
frank of 3 %). Dit kasoverschot is aangewend om
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de directe uitstaande schuld te verminderen van
184,4 tot 175,7 miljard frank.

Na hoofdstuk 0 Kerncijfers 1997, volgen hoofd-
stukken over de middelen en ontvangsten (hoofd-
stuk 1) en de uitgaven (hoofdstuk 2). In hoofdstuk
2, afdeling 1, Begrotingskredieten, wordt ook de
aanwendingsgraad van de uitgavenkredieten aan-
gegeven en van commentaar voorzien.

Wat hoofdstuk 2, afdeling 2, De organieke fondsen
in 1997 betreft, stipt mevrouw Annie Duroi-Van-
helmont aan dat de klassieke begrotingsfondsen bij
de herziening van de comptabiliteitswet in 1990
werden geliquideerd. Alleen organieke begrotings-
fondsen die gestijfd werden door bijzondere
inkomsten (dus geen begrotingsdotaties) konden
nog worden aanvaard. Deze klassieke begrotings-
fondsen zijn grotendeels vervangen door DAB’s. In
1997 telde het Rekenhof 33 organieke begro-
tingsfondsen waaronder 4 nieuwe.

De diensten met afzonderlijk beheer (hoofdstuk 2,
afdeling 3) hebben geen rechtspersoonlijkheid
maar beschikken wel over een zekere mate van
administratieve, rekenplichtige en budgettaire
autonomie. Er zijn 16 DAB’s. Globaal beschikten
deze DAB’s in het jaar 1997 over 55,7 miljard frank
inkomsten en 36 miljard frank uitgaven. De twee
belangrijkste DAB’s zijn het Mina-fonds met 15
miljard uitgaven en het Vlaams Infrastructuurfonds
met 19 miljard frank uitgaven.

De Vlaamse openbare instellingen (hoofdstuk 2,
afdeling 4) hebben wel rechtspersoonlijkheid. In
het begrotingsjaar 1997 telde het Rekenhof er 42
waaronder 3 nieuwe. 14 instellingen behoren tot de
categorie A (wet van 16 maart 1954) en 28 behoren
tot de categorie B (wet van 16 maart 1954) of heb-
ben een sui-generis karakter. In het begrotingsjaar
1997 bedroegen de totale ontvangsten 203,5 mil-
jard frank, waarvan 120,8 miljard frank dotaties.
De totale uitgaven bedroegen 195,8 miljard frank.
Dit betekent dat de uitgaven van de DAB’s en
VOI’s samen meer dan één derde uitmaken van de
totale uitgaven van de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap.

Deel III van het Boek van het Rekenhof bevat de
andere verslagen van het Rekenhof. Zo wordt er
gerapporteerd over Gimvindus, de gespecialiseerde
dochters van investeringsmaatschappijen en derge-
lijke meer. Mevrouw Annie Duroi-Vanhelmont
wijst er tenslotte op dat buiten het Boek nog tal
van afzonderlijke verslagen aan het Vlaams Parle-
ment werden bezorgd, bijvoorbeeld over het
schuldbeheer, de Westerschelde, de bodemsane-

ring, Gimvindus, de subsidiestromen van het
VFSIPH, enzovoort.

2. Bespreking

De heer Norbert De Batselier begroet de nieuwe
redactionele optie van het Boek van het Rekenhof
en inzonderheid de opname in dit Boek van het
verslag over de algemene rekening 1997. De voor-
zitter rekent erop dat het Rekenhof vanaf het vol-
gende Boek erin zal slagen het Boek te publiceren
voor 1 november zodat het Boek een basisstuk
wordt bij de bespreking van de volgende begroting.
Verschillende commissieleden sluiten zich aan bij
de opmerking van de voorzitter.

Mevrouw Annie Duroi-Vanhelmont stelt dat het
altijd de bedoeling is geweest om het Boek van
Opmerkingen klaar te hebben tegen 1 november
1998. De nieuwe redactionele opzet, bijkomend
studiewerk en enige problemen met het drukken
van het Boek hebben ertoe geleid dat het Boek
drie weken later is ingediend. Het Rekenhof staat
overigens open voor suggesties van de leden. Het
Rekenhof is voortdurend op zoek naar betere
werkwijzen om de parlementsleden zo goed moge-
lijk te informeren.

De heer Stefaan Platteau stelt begeesterd te zijn
over het 10e Boek van het Rekenhof. Het bevat
neutrale technische informatie van onschatbare
waarde over het bestuur van de Vlaamse overheid.
Deze informatie laat de Vlaamse volksvertegen-
woordigers toe met kennis van zaken het bestuur
van de Vlaamse overheid te controleren en waar
nodig bij te sturen. Achter dit werkstuk schuilen
vermoedelijk duizenden uren intensieve arbeid op
het Rekenhof.

Verder wenst deze spreker het Rekenhof en de
leden van de Subcommissie voor Financiën en
Begroting te bedanken voor hun medewerking en
bijdragen aan de werkzaamheden van de Subcom-
missie gedurende deze legislatuur. De heer Stefaan
Platteau meent verder te mogen stellen dat 90 %
van de inhoudelijke output van de Subcommissie
door het Rekenhof is voorbereid.

Tot slot dankt deze spreker de heer Norbert De
Batselier en mevrouw Wivina Demeester-De
Meyer, Vlaams minister van Financiën, Begroting
en Gezondheidsbeleid, en haar medewerkers voor
de inspanningen die zij zich hebben getroost om de
werkzaamheden van de Subcommissie voor Finan-
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ciën en Begroting gesmeerd te laten verlopen. De
nieuwe politieke cultuur blijkt te werken.

De heer Gilbert Bossuyt sluit zich aan bij de woor-
den van de vorige spreker. Het voorliggende docu-
ment zal de gehele parlementaire gemeenschap
dienstig zijn. Het is immers een zeer goed werk-
stuk, dat uitblinkt door zijn techniciteit en onge-
twijfeld een bron zal zijn voor veel parlementaire
initiatieven en vragen.

De heer Gilbert Bossuyt betreurt dat de aanwen-
dingspercentages die het Rekenhof vermeldt op
het niveau van het begrotingsprogramma worden
verstrekt en niet op het niveau van de basisalloca-
ties.

Mevrouw Annie Duroi-Vanhelmont antwoordt dat
het logisch is dat het Rekenhof de aanwendings-
percentages berekent op het niveau van de begro-
tingsprogramma’s aangezien de begrotingskredie-
ten op het niveau van de programma’s worden
gestemd en de Vlaamse regering de mogelijkheid
heeft via herverdelingsbesluiten binnen de begro-
tingsprogramma’s de kredieten te herschikken.

De heer Norbert De Batselier waarschuwt de par-
lementsleden voor het al te sterk benadrukken van
de aanwendingspercentages. Dit zet de vakminis-
ters onder druk, die op hun beurt hun administra-
ties aansporen tot het nog snel klaarstomen van
dossiers die op de valreep worden vastgelegd. De
ervaring heeft geleerd dat niet elk dossier dat in
extremis wordt vastgelegd evengoed is voorbereid.
Dit kan later tot politieke problemen voor de vak-
ministers leiden wanneer die brieven die aanzetten
tot spoed (bewust) verkeerd worden geïnterpre-
teerd.

Anderzijds is het wel zo dat de aanwendingsper-
centages over de jaren heen een stijgende tendens
vertonen doordat de administraties steeds meer
ingewerkt geraken. Waar de aanwendingspercenta-
ges aan de lage kant blijven, dringen zich structure-
le oplossingen op. De niet aangewende kredieten
kunnen dan beter aan andere noden worden toege-
wezen. De heer Norbert De Batselier gaat ervan
uit dat de minister van Begroting in dat geval niet
zal nalaten de Vlaamse regering daarop te wijzen.

Mevrouw Wivina Demeester-De Meyer, Vlaams
minister van Financiën, Begroting en Gezondheids-
beleid, beaamt dit en wijst er verder op dat vooral
de aanwendingspercentages van de vastleggingen
van belang zijn en niet zozeer de ordonnancerin-
gen. De minister stipt nog aan dat zij maandelijks
een rapport aan het parlement overlegt met

betrekking tot de schatkisttoestand van de Vlaam-
se Gemeenschap.

De heer Gilbert Bossuyt heeft een vraag bij de
stand van de inhaaloperatie voor de eindrekenin-
gen. Het Boek van het Rekenhof laat op pagina 43
verstaan dat het decreet houdende de eindregeling
van de begroting 1994 het laatste decreet is dat
door het Vlaams Parlement is goedgekeurd. De
spreker meent te weten dat ook de decreten hou-
dende de eindregeling van de begrotingen 1995 en
1996 reeds door het parlement werden aangeno-
men.

Mevrouw Annie Duroi-Vanhelmont stelt dat de
redactie van het Boek van het Rekenhof werd
afgesloten voor deze laatste eindregelingen door
het Vlaams Parlement werden aangenomen (2
december 1998).

Mevrouw Mia De Schamphelaere verheugt zich
over de steeds grondiger manier waarop het
Rekenhof zijn informatieve taak ter harte neemt.
De spreker heeft wel een vraag bij het tijdstip
waarop het Rekenhof beslist zijn informatie aan
het parlement door te geven. De spreekster ver-
wijst hierbij naar de onderhandelingen over de
omkadering in het secundair onderwijs. Zo bleek
na de onderhandelingen dat het kabinet van de
vakminister voor Onderwijs tijdens de onderhan-
delingen beschikte over beleidsrelevante informa-
tie van het Rekenhof waar de parlementsleden niet
over beschikten. Mevrouw Mia De Schamphelaere
pleit voor het opstellen van een gedragscode terza-
ke. Het mag niet zijn dat het Rekenhof, dat een
emanatie vormt van het parlement, de resultaten
van sommige informatieonderzoeken  –  zoals dat
over de gemiddelde kostprijs van een leerling in
het secundair onderwijs  –  veel eerder aan de uit-
voerende macht overlegt.

Mevrouw Annie Duroi-Vanhelmont antwoordt dat
het Rekenhof meer en meer onderzoeken naar de
doelmatigheid van bepaalde beleidsbeslissingen zal
voeren. De werkwijze bij deze onderzoeken
bestaat erin dat de onderzochte administraties het
recht hebben te antwoorden op de door het
Rekenhof gedane vaststellingen. Pas na deze
tegensprekelijke procedure worden de vaststellin-
gen aan de Nederlandse Kamer voorgelegd die
beslist, welke opmerkingen zij aan de vakminister
in een brief zal overleggen. De minister beschikt
dan over een maand de tijd om te antwoorden. Als
de minister binnen de maand niet reageert, stuurt
het Rekenhof zijn verslag naar het parlement. De
brief waaraan mevrouw Mia De Schamphelaere
refereert is pas in november 1997 aan de minister
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van Onderwijs overgezonden, net te laat om de
afsluitingsdatum van het vorige boek te halen.

De heer Norbert De Batselier wijst erop dat het
secretariaat van het Vlaams Parlement in de bijlage
van het Beknopt Verslag regelmatig melding maakt
van verslagen en brieven die het Rekenhof stuurt.
Een aantal van deze verslagen en brieven worden
gedrukt of overgezonden aan alle leden of aan de
leden van de bevoegde commissies, of ter inzage
van de leden bewaard op het decreetgevend
secretariaat. Ten slotte herinnert de heer Norbert
De Batselier aan de wijziging van het reglement
van orde van het Rekenhof door de Kamer van
Volksvertegenwoordigers op 5 februari 1998 dat de
betrekkingen van het Rekenhof met de leden van
de wetgevende vergaderingen aangaande de uitoe-
fening van het parlementaire inzage- en informa-
tierecht regelt . Dit reglement is tot nader order
van toepassing op het Vlaams Parlement. De nieu-
we procedure inzake het parlementair inzage- en
informatierecht is trouwens letterlijk vermeld in
het 10e Boek van het Rekenhof.

De heer Johan Sauwens erkent zoals de vorige
sprekers dat het 10e Boek van het Rekenhof een
degelijk werkstuk is. Het zou uiteraard nog meer
impact hebben als het ter beschikking van de leden
zou zijn wanneer de begrotingsontwerpen in het
Vlaams Parlement worden besproken. Verder is
het ook een instrument voor de Vlaamse regering.
De doelstellingen van de Vlaamse regering zoals
verwoord bij de begrotingsopmaak, kunnen wor-
den getoetst aan de realisaties op het terrein.

Verheugend is ook het feit dat het Boek meer en
meer een zakelijke informatiebron wordt voor
iedereen en minder een blunderboek. De spreker
heeft zich in het verleden meermaals geërgerd aan
het feit dat het Rekenhof door het publieke debat
in de rol van openbare aanklager ten aanzien van
het Vlaams Parlement werd gedwongen.

Enerzijds bevat het 10e Boek van het Rekenhof
opmerkingen over besparingen die niet werden
doorgevoerd, verspillingen en ondoelmatig gebruik
van overheidsmiddelen. Anderzijds erkent het
Rekenhof dat een aantal doelstellingen van de
Vlaamse regering op het terrein zijn gerealiseerd.

In elk geval gaat het de goede kant op en is de
beeldvorming dat het Boek van het Rekenhof een
aanklacht zou zijn tegen het Vlaamse politieke
beheer, fel overtrokken. De beeldvorming slaat
veeleer op dossiers die door de Vlaamse overheid
ten gevolge van de opeenvolgende staatshervor-

mingen zijn geërfd en niet zozeer op nieuwe dos-
siers.

Wat de aanwendingspercentages betreft, wenst
deze spreker te benadrukken dat het grondwette-
lijk principe van de annaliteit het beleid soms par-
ten speelt. Door de tijdsdruk op het einde van een
begrotingsjaar wordt vaak de doelmatigheid uit het
oog verloren. Daarom moet het makkelijker wor-
den om niet aangewende kredieten over te dragen
om op die manier de prioritaire dossiers prioritair
te houden.

Wat het Vlaams Infrastructuurfonds betreft, had de
heer Johan Sauwens graag meer verduidelijking
gekregen bij de rekening 1997. Bij de ontvangsten
wordt immers gewag gemaakt van een “beschik-
baar saldo vorig jaar” van 5.402.682.067 frank.
Bovendien stelt het Rekenhof op pagina 384 : ”Het
financiële overschot op de geconsolideerde
beheersrekeningen van het VIF is sinds zijn oprich-
ting gestaag gestegen doordat het Gewest elk jaar
meer dotaties uit de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap aan de instelling heeft gestort dan
noodzakelijk was. Het saldo is van ongeveer 1 mil-
jard frank in 1992 opgelopen tot 6 miljard frank in
1997. Op verbintenissenbasis vertoont de rekening
van het VIF echter een tekort van bijna 14 miljard
frank. Bovendien bleef in 1997 ongeveer 2,7 mil-
jard frank ordonnanceringskredieten ongebruikt.
Het Rekenhof heeft dan ook herhaald dat de
kastoestand en de kasvooruitzichten, waaruit de
behoeften aan liquide geldmiddelen op korte ter-
mijn blijken, de uitbetaling van de dotaties zouden
moeten verantwoorden.”.

Mevrouw Annie Duroi-Vanhelmont antwoordt dat
voor het VIF in het begrotingsjaar 1997 enerzijds
te weinig vastleggingskredieten ter beschikking
waren en anderzijds te veel ordonnanceringskre-
dieten. Binnen het VIF zijn er domeinen met over-
schotten aan ordonnanceringskredieten en domei-
nen met tekorten.

Mevrouw Wivina Demeester-De Meyer, Vlaams
minister van Financiën, Begroting en Gezondheids-
beleid, voegt eraan toe dat de Vlaamse regering de
noodzakelijke maatregelen heeft genomen om de
bestaande beschotten binnen het VIF weg te wer-
ken en zo binnen het VIF overdrachten mogelijk te
maken tussen de verschillende domeinen én tussen
verschillende begrotingsjaren. Deze maatregelen
zijn voorgelegd aan het Vlaams Parlement en ook
goedgekeurd.

De heer John Taylor pleit ervoor om zeker het op
afstand plaatsen van een aantal overheidstaken via
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de VOI’s verder te onderzoeken. Ook de proble-
matiek van de verwijlintresten in de sector van de
openbare werken moet blijvende aandacht krijgen.

3. Conclusie

De Commissie voor Financiën en Begroting beslist
het 10e Boek van het Rekenhof door te verwijzen
naar de Subcommissie voor Financiën en Begro-
ting. De Subcommissie wordt verzocht 3 à 4 the-
ma’s te selecteren en hierover verslag uit te bren-
gen aan de Commissie voor Financiën en Begro-
ting.

De verslaggever, De voorzitter,

Stefaan PLATTEAU Norbert DE BATSELIER 
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